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Vážení občané,

dnešní úvodník nelze věnovat ničemu jinému než aktuální situaci, která se týká 
přímo či nepřímo každého z nás.

Nikdo z nás si nemyslel, že naše generace zažije válku v Evropě, která se nás tak 
bezprostředně dotýká a je tak blízko našich hranic. Většina z nás  myslí na  občany 
Ukrajiny, kteří zůstávají ve své zemi, ale také na ty, kteří ji opustili, a na ty, kteří již 
pobývají v naší zemi delší dobu a na Ukrajině mají své blízké.

Svůj příspěvek píšu na podporu celého ukrajinského národa, obdivuji statečnost 
prezidenta Volodymyra Zelenského a jeho lidu a jednoznačně odsuzuji jakoukoli 
agresi včetně té, která se děje na Ukrajině. Stojím při vás nejen jako starostka, ale 
také jako žena, matka a babička, jako jedna z těch, kteří odmítají agresi, intriky, hry 
mocných s dopadem na životy nás všech.

Občané Kvasin, velmi si vážím vaší solidarity, kterou od první chvíle projevujete 
a která pomáhá těm, kteří musí bohužel opouštět své domovy ve své rodné zemi. 
V současné době je v obci registrováno 59 osob s uděleným pobytovým oprávněním 
v souvislosti s válkou na Ukrajině. Další z vás také pomáhají ať už finančně nebo 
příspěvky do materiálních sbírek.  

Společně se snažíme uprchlým z domova jejich osudy co nejvíce ulehčit. Nikdo 
z nás si patrně neumí představit, čím právě procházejí. Také naše obec se zapojuje, 
nakoupili jsme zdravotnický materiál, na webových stránkách zveřejňujeme aktuální 
informace v souvislosti s možnou pomocí a děním na Rychnovsku, připravujeme také 
finanční pomoc. 

Děkuji ubytovatelům a všem, kteří přispívají jakýmkoli způsobem. Věřím, že válka 
brzy skončí a občané Ukrajiny se budou moci vrátit zpět do své země. Přeji si, ať 
zvítězí rozum a na Ukrajině opět zavládne mír. 

Alice Nováková – starostka obce

Úvodní slovo



2

Množství odstraněných odpadů v roce 2021:
Biologicky rozložitelný odpad ....................................................................... 17,44 tun
Odpadní kůra a dřevo ................................................................................. 108,96 tun
Papírové a lepenkové obaly ....................................................................... 35,984 tun
Plastové obaly ............................................................................................ 43,258 tun
Kompozitní obaly .......................................................................................... 0,485 tun
Skleněné obaly ............................................................................................. 42,88 tun
Železo a ocel ................................................................................................ 10,65 tun
Olej a tuk neuvedený pod číslem 20 01 25 .................................................. 0,296 tun
Barvy, tiskařské barvy, lepidla a pryskyřice obsahující nebezpečné látky ...  1,033 tun
Textilní materiály ........................................................................................... 3,434 tun
Detergenty obsahující nebezpečné látky...................................................... 0,027 tun
Objemný odpad ............................................................................................ 11,81 tun
Směsný komunální odpad ........................................................................ 317,697 tun

V roce 2021 vynaložila obec tyto náklady na odpadové hospodářství:
Tříděný sběr využitelných odpadů celkem  ..........................................858 983,00 Kč
z toho tříděný sběr papíru + pronájem nádob ...................................... 181 191,00 Kč
z toho tříděný sběr plastu + pronájem nádob ....................................... 610 932,00 Kč
z toho tříděný sběr skla + pronájem nádob ............................................ 66 860,00 Kč
Biologické odpady + pronájem nádob ....................................................... 140 372 Kč
Směsný komunální odpad + pronájem nádob ........................................... 947 577 Kč
Směsný komunální odpad sběrný dvůr, uložení skládka (doprava) .......... 268 568 Kč
Náklady na provoz sběrného dvora   ........................................................... 92 734 Kč
Nebezpečné odpady .............................................................................. 39 747,00 Kč
Objemný odpad ...................................................................................... 20 146,00 Kč
Celkové náklady na odpadové hospodářství obce .................................2.368.127 Kč

Příjmy obce z poplatků za odvoz komunálního odpadu od občanů:
Místní poplatek za odpady......................................................................... 568 489 Kč
Zisk z prodeje druhotných surovin (železo) ................................................. 32 373 Kč
Zisk z prodeje papírové a lepenkové obaly ................................................. 27 692 Kč
Odměna od EKO-KOMU za tříděný odpad 2020 ...................................... 330 958 Kč

Celkové příjmy obce z odpadů ...............................................................959 512 Kč

Rozdíl mezi vynaloženými náklady na odpadové hospodářství a příjmy z odpadů  
2.368.127 – 959 512 = 1.408.615 Kč. Tento rozdíl je hrazen z prostředků obce.  

Rádi bychom tímto poděkovali občanům, kteří pravidelně třídí odpad. A apelujeme 
na ty, kteří tak nečiní. Obec na odpadové hospodářství doplácí každým rokem čím dál 
více finančních prostředků. Tříděním odpadů pomůžete obci ušetřit nemalé výdaje.

Odpadové hospodářství v roce 2021
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SBĚRNÉ MÍSTO 
Provozovatel:  Marius Pedersen, a. s.

Průběžná 1940/3
500 09 HRADEC KRÁLOVÉ

IČO: 42194920

Odpovědná osoba:  Jaroslav Pelinka, tel.: 722 133 364

Provozní doba:
(duben – listopad)  Po 14.00 – 17.00

St 14.00 – 17.00
So 09.00 – 12.00 

(prosinec - březen) St 14.00 – 17.00
So 09.00 – 12.00 
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Oznámení
Zápis do základní školy v Kvasinách bude 7. dubna 2022 od 13 do 17 hodin.
Zápis do mateřské školy v Kvasinách bude 3. a 4. května vždy od 9:30 do 11 
a od 15 do 17 hodin.

Pozvání
ZŠ a MŠ Kvasiny Vás srdečně zve na Den otevřených dveří, který se bude konat 
ve čtvrtek 31.3.2022 od 10 do 11 a od 14 do 17 hodin.

Ze života školy

Ze života základní školy
V lednu nám zdárně pokračoval plavecký výcvik v rychnovském bazénu. 

Všichni se také snažili co nejvíce vylepšit své známky na pololetní vysvědčení. 
S I. Šklíbovou jsme podnikli zajímavou zimní vycházku ke krmelci. Děti donesly zví-
řatům „dobroty“, pan myslivec ukázal v akci loveckého psa a na závěr bylo hledání 
obrázků u rybníka. I přes sychravé počasí se akce vydařila a Irče za ní velké díky. 
Školáci se zúčastnili výtvarné soutěže Cyklomapa Rychnovsko dětem – kreslili vy-
braná místa a události z Kvasin, děti ze školní družiny malovaly obrázky do soutěže 
pořádané společností TOYOTA.

V době zimní olympiády jsme v rámci projektového dne vyráběli vlaječky, olympij-
ské kruhy i české reprezentační čepice. Vše bylo okořeněno fanděním při napína-
vých sportovních přenosech. 

Také jsme navštívili na kvasinském zámku výstavu betlémů.
Dětem se moc líbila i výtvarná hra barev ve zdejší knihovně.
V zimním období nechyběla ani exkurze, tentokrát do divadla Drak v Hradci Krá-
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lové. Nejprve nás 
čekalo představení 
Šípková Růženka 
a potom si každý 
v místní dílně vy-
robil loutku. Moc 
se nám tam líbilo 
a děkujeme za po-
hodlnou dopravu 
A. Vaverovi.

V nejbližší době 
chystáme Den 
otevřených dveří, 
zápis do 1. roční-
ku a další akce. 
Přejeme pohodové 
jarní dny. 

Učitelé a žáci

Dobrý den, zdravíme všechny ze školky.
V uplynulých měsících jsme zažili mnoho zajímavých věcí.
Povídali jsme si o zvířátkách i ptáčcích, které žijí v lese nebo v blízkosti lesa, uka-

zovali jsme si je na obrázcích, jak vypadají, co jí i kde spí. Vyrobili jsme jim závěsná 
krmítka ze šišek a navštívili jsme krmelec v lese.

Další dny jsme se věnovali olympijským hrám, kde jsme si zkusili některé z disci-
plín těchto her. Například lyžování, bruslení či curling.

Naše mateřská škola
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Užili jsme si dny s pohádkami. 
Při té příležitosti jsme navštívili 
naši místní knihovnu v Kvasinách 
a paní knihovnice nám sdělila 
spoustu užitečných informací 
a k tomu nám vymyslela hru. Ur-
čitě jsme tam nebyli naposledy.

Bavili jsme se karnevalem, kde 
jsme si udělali hostinu, zahráli hry 
i soutěže. Moc nás bavilo se pře-
vléknout za někoho jiného. 

Potěšilo nás divadelní předsta-
vení divadla Jójo. Na jaře nás na-
vštíví opět s další pohádkou.

V neposlední řadě jsme si povídali o lid-
ském těle, z čeho se nám skládá, jak fungu-
je a co nám pomáhá k tomu, abychom byli 
všichni zdraví.

Těšíme se na jaro a jarní radovánky, kde 
si vyrobíme a vystavíme jarní výzdobu nejen 
z papíru, ale také z keramiky, kterou si sami 
vyrobíme. Budeme se těšit, že nás navštívíte 
a vše si prohlédnete v Den otevřených dveří 
31. března 2022 v dopoledních i odpoledních 
hodinách.

V květnu nás čeká zápis do mateřské školy, 
další informace budou k nalezení také na in-
ternetových stránkách školy.

Přejeme všem klidné a slunečné dny
Děti a učitelky z mateřské školy
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SHŠ Foltest
Jaro nám pomalu kle-

pe na dveře a my už 
máme za sebou některé 
akce, například účast 
na zimní bitvě v Polné 
u Jihlavy a pořádání 
šermířského plesu v To-
micích u Sedlčan. Jeli-
kož se nám ples velice 
povedl, rozhodli jsme 
se, že uspořádáme náš 
ples opět, ale hezky 
u nás, v Kvasinách. 

Avšak tím náš letošní seznam akcí samozřejmě nekončí. Hned 15. dubna budeme 
dělat ukázku šermu na lesním statku Bědovice, den na to se zúčastníme bitvy u Hořic 
a následující víkend završíme tradičním Velikonočním pochodem ve zbroji na Velkou 
Deštnou. Dne 29. května organizujeme Dětský den na zámku Kvasiny, kdy hlavní 
atrakcí budou projížďky na koních. A poslední sobotu v červnu, 25. června, nás bu-
dou čekat V. Půtovy zámecké slavnosti. V. ročník historických slavností opět přinese 
zuřivou bitvu založenou na místní historii, šermířský turnaj o ceny a středověkou ka-
pelu Bohemian Bards, ale i skvělé orientální tanečnice skupiny Sahar s moderními 
i folklórními tanci, metalovou kapelu Metanoon, drezuru koní Black Unicorn a akro-
batickou ohňovou show skupiny Novus Origo. Samozřejmostí bude dobové tržiště, 
atrakce pro děti a chutné občerstvení.

Náš výčet tímto prozatím končí, užijme si jaro a v dalším Zpravodaji představíme 
plány na zbytek roku. Těšíme se na vás na našich akcích a přijít se můžete podívat 
samozřejmě i na naše tréninky – každé pondělí a sobotu 15 – 17 hodin u zámku 
Kvasiny.                Vilém Janeček

Život na zámku Kvasiny
Jaro je zatím poněkud chladné, ale sluníčko už láká na příjemné procházky. 

Ve stejný čas také ožil náš zámek s první vernisáží.
Ale nejdříve se ohlédněme za minulým rokem, kdy jsme měli i přes světovou pan-

demii na zámku na pilno.
Od května do července jsme slavili výročí naší Galerie výstavou, která vše před 

10 lety začala – dřevořezbami Panovníků od Jarmily Haldové. Na konci května u nás 
šermíři z SHŠ Foltest uspořádali první Dětský den a velmi úspěšný, sladký poklad pro 
úspěšné rytíře a rytířky si odneslo přes sto dětí. Dne 6. června jsme pak v kapli slavili 
Svátost božího těla na počest sv. Antonína Paduánského. Dne 13. června se konala již  
8. Zámecká pouť s auto-moto veterány a konec června patřil opět šermířům s jejich 
IV. Půtovými zámeckými slavnosti s divokou bitvou, orientálními tanci či ohňovou 
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show. V červenci hostil Lovecký sál tradiční Letní koncert s našimi oblíbenými Guitar 
Arte Trio a také jsme uspořádali besedu s Jarmilou Haldovou v rámci její výstavy 
na místo klasické vernisáže, která se kvůli covid restrikcím nemohla při květnovém 
zahájení výstavy uskutečnit.

Srpen a podzim patřil Josefu Kejvalovi a jeho obrazům Žebříků, mostů a klecí, 
na konci září k nám s posledním hezkým počasím přijel slavný zpěvák Jakub Hrubý 
s varhaníkem profesorem Uhlířem a v kapli odehráli koncert v rámci krajské akce 
Vzkříšené varhany.

V říjnu u nás vystavovali náchodští umělci ze skupiny AMAG. Listopad už patřil 
přípravám na naši nejrozsáhlejší výstavu, již 11. Betlémy na zámku Kvasiny. Vernisáž 
je otevřela 4. prosince a těšit jste se ze skoro 160 betlémů mohli až do 6. února.

Od 12. března do 17. dubna u nás vystavuje místní oblíbenec Josef Kejval obrazy 
z cyklu Lodě, loďky, lodičky a jeho kamarád Josef Nosek dřevořezby na téma míst-
ních hradů a zámků. Navazovat bude od 23. dubna do 29. května souborná fotogra-
fická výstava Vlasty Dohnálka na téma Krajina Podorlicka, 24 hodin v Praze a Známí 
umělci v Kvasinách.

Na 29. května si pro vás šermíři z SHŠ Foltest připravují opět milý odpolední pro-
gram s dětským rytířským turnajem a sladkou odměnou a, pokud se zadaří, přijedou 
k nám z Bědovic koníčci, aby se děti mohly i svézt!

V galerii budou přes léto vystavovat akademické malířky Helena Hrušková-Štef-
ková a Helena Slavíková se svými oblíbenými Květinami, a to od 4. června do 31. 
července. Červen bude jako obvykle nabitý akcemi – 12. června se odehraje tradiční 
a velmi oblíbená 9. Zámecká neděle s auto-moto veterány a 25. června již V. Půtovy 
zámecké slavnosti se zuřivou bitvou, kapelami, tanečnicemi, akrobatickou ohňovou 
show, tržištěm apod.

Na začátku prázdnin přijedou naši oblíbení Guitar Arte Trio na Letní koncert, ter-
mín bude upřesněn. Od 14. srpna bude v galerii už třetí výstava počítačové techniky 
Putování s PC dinosaury až do 25. září. Od 1. do 30. října bude u nás vystavovat 
náchodská skupina malířů a grafiků AMAG.

Dne 3. prosince pak zahájíme již 12. výstavu Betlémů na zámku Kvasiny! A po dvou 
letech si snad konečně opět užijeme 18. Punčový koncert, a to do 28. prosince.

A když už nám tu všude pučí jaro (kytky smrdí, ptáci řvou, však to známe), pojďme 
nakouknout do historie významné zeleně naší obce. Ke kvasinskému zámku patří 
i devítihektarový anglický park. Jeho zárodkem byly v první polovině 17. století men-
ší sady a zahrada pro kuchyni, jakmile však panství získal Řád bosých karmelitánů 
po roce 1645, pravděpodobně došlo nejen k přestavbě zámku, ale i k založení zá-
meckého parku. Nepředstavujme si však současnou mnohahektarovou rozlohu. Jed-
nalo se jen o návrší, které přímo přiléhá k nádvoří, zhruba po současné čp. 202. Po-
dle botanického průzkumu z 90. let se současnosti z původního parku dožily vzrostlé 
rododendrony, které nádherně kvetou v květnu.

Zbytek současné rozlohy parku byl až do poloviny 19. století lesem. Však sou-
časné čp. 101 je bývalá hájovna! Z lesa vytvořil anglický park rytíř Antonín Slivka ze 
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Slivic, jak je snadno 
patrné na mapách 
Stabilního katastru 
z 19. století.

Mírnou záhadou je 
„kamenná zahrada“, 
o které píše Jaroslav 
Láska, kterou měli 
též založit Karmelitá-
ni. Zřejmě se nachá-
zela přímo pod zám-
kem u řeky, neboť 

sem dosud míří dvě kamenná schodiště. Jak však vypadala a co se v ní pěstovalo, 
o tom prameny mlčí.

Láska, J. 1948: První kniha Léta Páně. Vamberk.
Stabilní katastr

Psí škola Rarášek
Vykročili jsme 

do dalšího roku 
naší existence 
a vykročili jsme 
rázně – celou zimu 
probíhaly tréninky 
v agility, začáteč-
níků i pokročilých, 
někteří z nás se 
zúčastnili také prv-
ních letošních zá-
vodů. Byla z toho 
pěkná umístění, 
několik prvních 
míst, například 

Zuzka Nosková se svou fenkou chodského psa Phoebe z Dašického zátiší obsadila 
ve třech zkouškách vždy první místo. 

Celou zimu se též trénuje sportovní kynologie. Každý pátek u nás na cvičišti působí 
výborný figurant s bohatými, dokonce i mezinárodními zkušenostmi. Sjíždí se za ním 
hodně zájemců z poloviny ČR.

Naše týmy byly pozvány jako zpestření Plesu Shin-kyo, zúčastnily se Lucka Boč-
ková s Texem /ukázka poslušnosti/, Kristýna Vilímková, Žaneta Gál a Adéla Křepe-
lová /triky/ , Radmila Nováková /poslušnost asistenčního psa/ a Jana Bočková jako 
moderátor. Úspěch byl velký a potlesk velmi srdečný.
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(Z+Z) + (Z+Z) = SSS
aneb 

Počátky Solnické solné stezky 
V červnu letošního roku proběhne (umožní-li to proticoronavirová opatření) pade-

sátý ročník dálkového pochodu Solnická solná stezka. Byl jsem pořadateli a vyda-
vateli tohoto zpravodaje požádán o několik vzpomínek na úplné počátky této akce.

Lidská paměť je slabá, má tendenci zapomínat nebo alespoň vytěsňovat přede-
vším věci nepříjemné. Opakem může být vzpomínkový optimismus, jak vše bylo 
krásné a dokonalé a jakou rozhodující a nezastupitelnou roli právě pamětník v oněch 
událostech sehrál. Proto se hned úvodem omlouvám za případné omyly, má omluva 
patří i všem, kteří nebudou jmenovitě a výslovně vzpomenuti. Určitě budu rád (a ne-
jen já), pokud mě někdo doplní svými vzpomínkami a opraví mé nepřesnosti. Také 
fotografií z prvních ročníků je málo.  Ono je to již skutečně dávno…

Šedesátá léty minulého století přinesla mnohé událostí a podněty. Po rokenrolu při-
šel bigbít, jako zjevení se objevili Beatles, u nás začal hrát Olympic. Začaly se nosit 
krátké (někdy proklatě krátké) sukně i dlouhé (někdy proklatě dlouhé) vlasy - ty měl 
tehdy dokonce i Petr Janda. Začalo hnutí hippies, přišla vlna generačních student-
ských revolt, vzedmulo se masové hnutí odporu proti válce ve Vietnamu, do vesmíru 
začali po psech létat i lidé, kteří zanedlouho přistáli až na Měsíci. Zemřela Marilyn 
Monroe, zastřelili presidenta Kennedyho i Martina Luthera Kinga, v důsledku rozmís-
tění amerických raket v Turecku a sovětských na Kubě vypukla Karibská (Kubánská) 
krize.  Československo se svobodně nadechlo v rámci Pražského jara 1968, aby ho 
záhy udusily tanky tzv. bratrských zemí bývalé Varšavské smlouvy... Jak kruté je, 
že v době, kdy píšu tyto vzpomínky postupují ruské tanky opět cizí zemí, tentokrát 
Ukrajinou. 

Jedním z dalších impulzů, které přišly do tehdejšího socialistického Českosloven-
ska, byly první zprávy o dálkových pochodech v západní Evropě i jiných extrémních 
chodeckých výkonech.

A nebyli bychom to my Češi, kdybychom to nezkusili i u nás. A tak se od počátku 
60. let objevily snahy o pěší zdolání dlouhých tras – zejména stokilometrových za 24 

Otvíráme nové kurzy základní ovladatelnosti psa a základy agility, nultá hodina 
proběhne ve středu 30. března 2022 od 16.30 hodin na našem cvičišti. První hodiny 
kurzů proběhnou hned ve čtvrtek 31. března 2022 (poslušnost), a v neděli 3. dubna 
2022 (agility), časy a další termíny si upřesníme na nulté hodině... (Kurzy poslušnosti 
budou probíhat v sobotu a ve čtvrtek, případně v neděli ráno pro ty, kteří pracují 
na odpolední směny) více informací a přihlášky VÝHRADNĚ na MAIL lucka.bocko-
va@seznam.cz. Počet účastníků je omezen, je potřeba se včas přihlásit.

Přejeme svižné vykročení do jara všem pejskařům i nepejskařům, hodně zdraví 
a úspěchů! V neposlední řadě musíme ještě poděkovat obci Kvasiny za velmi po-
třebnou finanční podporu. 
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hodin. První takový pokus kladou historikové do poloviny roku 1963. U sportovní ve-
řejnosti vyvolal široký ohlas a ještě v témže roce se konaly další stokilometrové akce. 
Další následovaly v roce příštím, z nichž některé měly též poloviční padesátikilome-
trovou (tedy již v podstatě „lidsky přijatelnou“) trať. V polovině 60. let se takových 
pochodů konalo již téměř třicet.

Myslím, že jedním z dalších podnětů pro rozvoj těchto akcí, byla houstnoucí atmo-
sféra po srpnové okupaci v roce 1968. Dálkové pochody byly formou úniku z šedi re-
ality a nastupující tzv. normalizace. Pro ty, kteří již nepamatují, co to bylo, nechť si to 
dohledají v historických příručkách, u mladších doporučuji, aby jim to bylo všemožně, 
stále a důrazně připomínáno… 

Desítky, stovky a posléze i tisíce lidí se každý víkend vypravovaly do různých ob-
lastí republiky (za hranice to téměř nešlo!!), aby se jednak obvykle v páteční předve-
čer sešly s těmi, se kterými se viděly před týdnem, před čtrnácti dny či před měsícem 
na jiném pochodu, a aby poté, často po dlouhém a náročném večeru vyrazily v sobo-
tu ráno na dlouhou trať pěšího putování.

Také já jsem začal tyto dálkové pochody chodit. Ty, kteří teď nevěřícně kroutí hla-
vou a kteří mě znají dnes, prosím, aby si u mě odmysleli mnoho let a mnoho kilogra-
mů mé fyzické hmotnosti. Opravdu jsem tehdy opatrně vstoupil mezi tzv. dálkoplazy. 
Samozřejmě, že v tom byla i možnost se na noc a den vymknout z pevného rodin-
ného režimu, dát si tajně pivo (někdy i něčím vylepšené) či cigárko, ale pochopitelně 
i trocha furianství něco si dokázat. Vzpomínám na četné puchýře, do krve rozedřená 
stehna a zejména na kruté pozdně večerní či noční návraty ze solnického nádraží, 
které k trase absolvovaného pochodu přidávaly ty nejhorší poslední přibližně dva 
kilometry domů.

Ješitnost a fanfarónství, které mi tehdy (zdůrazňuji: tehdy!) bylo vlastní, mě při-
vedly k nápadu, upořádat takový pochod i v Solnici. Třeba aby turistická veřejnost 
věděla, že nějaká Solnice vůbec existuje, že je tu v okolí taky hezky a že by mnozí mí 
tehdejší kamarádi mohli přijet na oplátku k nám.

Na počátku 70. let jsem byl funkcionářem zdejší buňky Socialistického svazu 
mládeže (proč to nepřiznat, o žádné politické funkce již neusiluji a usilovat nebudu) 
a také studentem rychnovského gymnázia - tehdy skutečně „gymnázia“, nikoli střední 
všeobecně vzdělávací školy. Někdy v roce 1972 jsem navrhl a úspěšně přesvědčil 
tehdejšího předsedu tělovýchovné jednoty Tatran Solnice, který se shodou okolností 
jmenoval úplně stejně jako já (a já jako on -ostatně byl to můj otec), abychom v Sol-
nici společně – svazáci a sportovci uspořádali dálkový pochod. A vymysleli jsme mu 
i název odkazující k dávné tradici dopravy soli údolím řeky Bělé, která údajně dala 
jméno i našemu městečku. Tak se zrodila Solnická solná stezka. 

Po několika měsících příprav se první ročník uskutečnil v sobotu 9. června 1973, 
tedy den po svátku svatého Medarda, ke kterému se váže známá pranostika, že „Me-
dardova kápě, čtyřicet dní kape“. Ta svou pravdivost prokázala v mnoha dalších roč-
nících. Myslím, že po prezentaci účastníků ve staré sokolovně byl pochod slavnostně 
odstartován na solnickém náměstí. Padesátikilometrová trasa vedla ze Solnice, přes 
Brocnou , Bílý Újezd, Dobré a Deštné až na hlavní hřeben Orlických hor k Masaryko-
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vě chatě (tehdy pochopitelně „Chatě na Šerlichu“. Odtud přes Zákoutí , Luisino údolí 
a Kačerov údolím Kněžny do Lukavice a zpět do Solnice. Třicítka odcházela ze Solni-
ce směrem přes Hamernici a Hraštici do Skuhrova nad Bělou, odtud traverzem přes 
Proloh, Lomy, Tisovec a Malý Uhřínov až k trase 50 km,  s níž se  vracela do Solnice.

Začátky Solné stezky byly více než skromné. V mizerném (skutečně „Medardov-
ském“ počasí) se na padesátikilometrový pochod do Orlických hor vydalo 26 turistů, 
na trasu 30 kilometrů 36 pochodníků.  Nejvzdálenější a nejstarší účastník byl pan 
Jarolímek z Karviné u Ostravy, kterému bylo 62 let. Zdrávi došli všichni účastníci, 
pouze jedna turistka svůj pochod přibližně uprostřed delší trasy na Šerlišském Mlýně 
ukončila a jako pořadatelé jsme ji dopravili autem do místa startu.

Druhý ročník se konal v sobotu 8. června 1974 a všechny tři trasy startova-
ly na solnickém náměstí. Padesátka vedla přes Lukavici, Liberk do Rampuše, dále 
přes Zdobnici na Luisino údolí, odtud kolem  kostela sv. Matouše  a chaty Panoráma 
na Dříš, Kout a Prázovku, přes Zadní Lomy, na Proloh, Novou Ves, Skuhrov n. B., 
Hraštici a Hamernici zpět do Solnice.

Kratší trasa na 30 km směřovala společně s padesátkou do Liberka, poté odbo-
čila podél Liberského potoka na Kačerov, podél Kněžny do Benátek, na Debřece  
do Skuhrova a odtud opět společně s trasou 50 km do cíle.  Dvacítka procházela 
Hamernicí a Hrašticemi, přes Svinné, Proloh, Novou Ves, do Skuhrova nad Bělou 
na Debřece a Slavěnku  značenou cestou nad Lukavici a přes Černý les do cíle.

Celkem se druhého ročníku SSS zúčastnilo 193 pochodujících, z toho 50 i 30 kilo-
metrové trasy absolvovalo shodně po sedmdesáti turistech, 53 se jich vydalo na nej-
kratší trasu. 

Třetí ročník se uskutečnil v roce 1975 počátkem června.  Jeho start se přesunul 
do areálu volejbalových kurtů JT Auto Škoda Kvasiny u solnického vlakového nádra-
ží. Nebyl jsem tehdy příznivcem tohoto řešení, protože „SOLNICKÁ“ solná stezka se 
přesunula do Kvasin!  Výhody servisu a zázemí, které nám zde byly poskytnuty, však 
postupně převážily. S touto změnou jsem se smířil, i když ne zcela rád. 

Krátce poté, uprostřed léta roku 1975, můj táta zemřel.  Zemřel ve stejný den, kdy 
já jsem dostal úřední dopis s oznámením o přijetí na vysokou školu. Jsem dodnes 
vděčen osudu, že jsem mu tuto – pro mne velmi důležitou informaci – stihl v rychnov-
ské nemocnici ještě říci a on s ní odešel. 

A tak, vlastně v jediný den bylo rozhodnuto o první zásadní změně Solnické solné 
stezky. Táta se vydal na „nebeský šmajd“ a já jsem po prázdninách nastoupil na stu-
dia do Prahy a i má životní pouť pak již vedla trochu po jiných stezkách.

Mohu-li to neskromně říci, tak oba „otcové zakladatelé“ jsme odešli, a trochu ta-
jemná rovnice z názvu tohoto skromného příspěvku přestala platit.  Naše společné 
dítě se vydalo na samostatnou životní pouť, na které mu pak podaly ruce a nadšení 
desítky dalších obětavých pořadatelů. A já jsem jim za to velmi vděčen. Ale to již je 
trochu jiná historie. 

Solnická solná stezka se díky svému názvu dokonce stala předmětem zájmu eru-
dovaného odborného vědeckého časopisu NAŠE ŘEČ, věnovaného češtině jako 
mateřskému jazyku a vydávaného od roku 1916. Ten v pátém čísle svého 60. ročníku 
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v roce 1977 (tedy již čtyři roky po vzniku SSS) zveřejnil zajímavou stať o dálkových 
pochodech a jazykové tvořivosti s nimi související. Solná stezka byla autorkou za-
řazena mezi pochody, které ve svých názvech údajně „…využívají výrazně stylově 
příznakových prostředků,  jako dialektismů, poetismů, slovních hříček a prostředků 

jazykové  komiky,  neobvyklým  způsobem  pracují 
s přejatými slovy…“  Přiznám se, že tento vědecký 
závěr  je i pro mne po více než čtyřiceti letech po-
někud překvapivým zjištěním.

Odhaduji, že účastníci dosavadních čtyřiceti de-
víti ročníků Solnické solné stezky nachodili celkem 
desítky tisíc kilometrů, dokonce si myslím, že do-
hromady již několikrát obešli zeměkouli.

Tak tedy k jubilejnímu půlstoletému ročníku pře-
ji:  AD MULTOS ANNOS Solnická solná stezko! 
A málo puchýřů všem.

Zdeněk Zahradník
(dříve mladší, dnes už nejstarší)

q SSS 1973 – Zdeněk Zahradník st. a  jeden z bratrů 
Šintákových, organizátorů sedloňovského pochodu  Pa-
šeráckou stezkou. 

q SSS 1973 – start 1. ročníku v roce 1973 q Vašek  Balous,  dnes  ředitel  kulturní-
ho  domu  v  Solnici,  a  Jirka  Sedláček,  dnes 
MUDr. zubař v Náchodě,  „dobíhají“ na kont-
rolu u Prázovy boudy (1975?)

q Některá občerstvení měly formu samoob-
sluhy  –  buřty  většinou  dodávali  pořadatelé. 
(1977?)
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q Naďa Martincová, tehdy Hanušová, člen-
ka kontroly u Prázovy boudy  (1975 ?)

q Solnou stezku chodili staří, mladí …i  ti nej-
menší (1976)

q Některé ročníky se fatální Medardova kápě nenaplnila a bylo krásně (1976)
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 Knihovna
Cyklomapa Rychnovsko dětem 

Mapa je zmenšené, zevšeobecněné a vysvětlené znázornění objektů a jevů 
na Zemi, ostatních nebeských těles nebo nebeské sféře, sestrojené obvykle podle 
některého ze zobrazení na rovině a vyjadřující pomocí smluvených znaků rozmístění 
a vlastnosti objektů a jevů vázaných na jmenované povrchy. Pokud se jedná o zob-
razení na kouli, nazýváme ji globus. Mapu lze označit za model reálného světa, není 
však dokonalým obrazem naší reality.  Mapy lze rozdělovat podle mnoha kritérií, 
například podle obsahu na topografické, zeměpisné, tematické a katastrální. Podle 
rozsahu zobrazovaného území na mapy světa, moří, oceánů a kontinentů, podle jed-
notlivých států nebo zemských polokoulí. Mapy pro sport, dopravu, vědu a kulturu, 
zemědělství a lesnictví jsou mapy dělené podle účelu zaměření. 

Historie map a kartografie sahá vlastně až do pravěku, kdy zakreslené výjevy 
v jeskyních byly také jakási prvotní forma mapy – znázornění dané oblasti a událos-
ti. Zřejmě první dílo pochází z Mezopotámie a zobrazovalo mapu severu země se 
sousedícím Eufratem. Mapa byla vyryta na hliněné desce a nalezena u města Gasur 
v Íráku. Nejstarší mapa nalezena na našem území je Klaudyánova, podle lékaře Mi-
kuláše Klaudyána z Mladé Boleslavi a pochází z roku 1518. Mapa byla koncipována 
zřejmě jako pomůcka pro poutníky směřující do Říma, proto je orientovaná na jih. 
Do doby velkých objevů lze s jistotou umístit první mapu, která zachycuje Nový svět, 
jejímž autorem je španělský navigátor z Kolumbovy vlajkové lodě Juan de la Cosa 
a pochází z roku 1500. 

Mapy vznikaly a vyvíjejí se a zdokonalují neustále. V současnosti se vznik map ne-
obejde bez využití výpočetní techniky a speciálních informačních technologií. Zřejmě 
každý z nás během života potřeboval občas použít mapu ke svým cestám, výletům 
a celkově orientaci v terénu. Pokud by těm šikovnějším ovšem nestačilo zorientovat 
se v krajině pouze podle slunce, mraveniště nebo umístění lišejníků na stromech. 
Rozhodneme-li se strávit víkend nebo dovolenou aktivně turistikou nebo cyklistikou 
v určité destinaci, ať už zahraniční nebo domácí, bez mapy se těžko obejdeme. Určí 
nám směr, kterým se máme vydat, přiblíží zajímavá místa v okolí, kulturní památky, 
přírodní rezervace, skanzeny, rozhledny, místa k návštěvě s dětmi, nabídne ubyto-
vání a velmi důležitou věc v podobě zajímavé restaurace, kde po celodenní fyzické 
námaze doplníme potřebnou energii. Trendem současné doby je použití moderního 
telefonu s různými aplikacemi map a s tím související navigace GPS, k čemuž stačí 
jen chytrý telefon a dostatečně nabitá baterie. 

Cyklomapa Rychnovsko dětem je název projektu, do kterého se naše obec během 
zimních měsíců zapojila. Děti z naší základní a mateřské školy i ze Skuhrova nad 
Bělou kreslily obrázky zajímavých míst a událostí z Kvasin. Témata ke kreslení jim 
byla poskytnuta a někteří si vybraly samostatně, které místo v obci je pro ně nejo-
riginálnější, nejzajímavější a úžasně se zhostily úkolu, přenést ho na čtvrtku. Kap-
lička u bývalého pivovaru, kamenný most, splav na řece Bělé, základní škola, první 
vyrobené auto v dnešní firmě Škoda auto, a.s. nebo rybník a jeho okolí. Naši nej-
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větší historickou dominantu 
zámek a sousedící park 
s rybníky, dále sousoší Kal-
várie, zvoničku a jiné vyho-
toví profesionální výtvarni-
ce. Všechna malířská díla 
našich mladých výtvarníků 
jsme poskytli designerům, 
kteří vyberou ty nejvhodněj-
ší, upraví a následně pře-
nesou ve zmenšené formě 
na připravovanou cykloma-
pu, která bude umístěna bě-
hem letošního roku na třech 
místech v lokalitě naší obce. 

Navštívi-li náš region turisté nebo Vaši příbuzní či známí, budou si moci prohléd-
nout na mapě zajímavá místa k nahlédnutí, dozvědět se několik základních informací 
o obci a okolí na velké cyklomapě, na jejímž vzniku se podílely i děti z naší obce. 

Vystavené obrázky dětí jsou k vidění v knihovně do konce dubna, tímto Vás zvu 
k návštěvě, pokud jste to dosud nestihli. Zároveň s touto pozvánkou přichází i nabídka 
na shlédnutí tvořivé výstavy Tajemný svět barev, zapůjčené z Muzea a galerie v Rych-
nově nad Kněžnou, která nás zavádí do pravěkých dob, kdy první kresby v jeskyních 
vznikaly uhlíkem z ohniště, až do současnosti, ve které již převládá široká nabídka ba-

rev k malování, k této 
kreativní formě ko-
níčku nebo i pro 
někoho povolání. 
Výstavu již navštívilo 
mnoho dětí z místní 
i přespolní základní 
školy. Cyklomapa 
Rychnovsko dětem 
vyjde také v papíro-
vé skládací podobě 
v limitované edici 
a bude k zakoupení 
v knihovně.

Přeji všem krás-
né jarní dny plné 
sluníčka a těším se 
na návštěvu v naší 
knihovně. 

Irena Šklíbová, 
knihovnice 
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Jarní prázdninové aktivity v knihovně
Kdo z nás by neznal vrbu…roste obvykle poblíž vody, na vlhkých loukách nebo 

v lužních lesích, v rašeliništích, ale také v alpinské vegetaci nebo mrazivé tundře. 
Je významnou medonosnou rostlinou vykvétající brzy na jaře, opylujícímu hmyzu 
poskytuje hojnost výživného nektaru i pylu, a to často i v době, kdy jiné rostliny dosud 
nekvetou. Vrba je zdroj rychle obnovovaného dřeva, jejich proutí je využíváno člově-
kem díky léčivým účinkům a od pradávna k výrobě pletení košíků a košů, pomocníků 
do domácnosti zejména na venkov a v neposlední řadě k výrobě pomlázek či bino-
vaček k tradičnímu jarnímu veselí Velikonoc.   Stačí hromada čerstvých proutků a ši-
kovné ruce, které z kupy ohebných klacíků vykouzlí užitečnou potřebnou věc nebo 
dekorativní ozdobu. Milovníci pohádek jistě znají, že je vrba jakési odpočívadlo pro 
vodníky u rybníka, ani jeden z nich se neobejde bez vody. 

Knihovna se během jarních prázdnin tak trochu proměnila na výtvarnou dílnu s pří-
rodními materiály, ve které jsme sice nepletli košíky, ale každý příchozí návštěvník 
z řad dětí, rodičů i babiček si mohl vyrobit dekorativní ozdobný rámeček.  Silnější 
proutky jsme nejprve nabarvili akrylovými barvami každý podle svého vkusu, nechali 
uschnout a poté rozstříhali na jednotlivé kusy, ze kterých jsme následně sestavili 
rámeček, jednoduše pěvně svázali jutovým provázkem.   Následovalo zdobení při-
pravenou dekorací jarního charakteru, zejména spousta motýlků a květin našlo své 
místo jako ozdoba rýsujícího se rámečku. Fantazii se meze nekladly a každý si podle 
svého vkusu vyrobil originální výrobek. Po celý den jsme si u tvoření vyprávěli, poví-
dali si a četli, děti si našly své místečko v našem ZOO koutku nebo u oblíbených hra-
ček. Malí tvořitelé odcházeli s úsměvem na tváři, s rámečkem v ručkách a pospíchali 
se pochlubit zejména tatínkům svým jarním výrobkem. 

Dopoledne plné aktivního pohybu jsme si užili další prázdninový den v naší nové 
super tělocvičně. Pro děti je pohyb obzvláště důležitý a je přirozený. Pro správný vý-
voj a funkce lidských orgánů je pohybová činnost nepostradatelná. Již od narození se 
díky přirozenému pohybu jako je plazení a lezení, vyvíjí svalový aparát dítěte a utváří 
se tzv. svalový korzet, který je nezbytný pro správný vývoj kostry a pro držení těla 
v různých přirozených polohách, ve stoji, v sedu, při chůzi, běhu apod. Tělesný po-
hyb podporuje i funkci vnitřních orgánů a doprovází téměř všechny mentální aktivity 
dítěte. Přirozený pohyb je tedy pro děti od útlého věku až po dospělý život nezbyt-
ně důležitý a nenahraditelný, pouze s přicházejícím věkem s možnými obměnami 
na náročnost pohybu. A jak praví známé sokolské heslo …“ve zdravém těle zdravý 
duch“, pohybem ke zdravému myšlení jsme pojali sportovní soutěžení v tělocvičně. 
Menší děti předškolního věku i ty starší si prošly připravená stanoviště, prolézaly pod 
tyčemi, chodily na chůdách, skákaly přes švihadlo, kopaly na branku nebo shazo-
valy kuželky. Na méně frekventované straně tělocvičny byl zejména pro předškolní 
a klidnější děti připraven hrací koutek s prolézacím tunelem, kostkami a hrou Twister.  
Na opačné straně tělocvičny byl vymezen prostor pro rychlejší část, kde jsme s dět-
mi hráli florbal, vybíjenou nebo hru s tak trochu exotickým názvem Fuli-fuli. Hudeb-
ní doprovod při soutěžích nám zpříjemnila Dáda, i když jen reprodukovaně z rádia.  
Na konci veškerého sportovního zápolení nás čekala opičí dráha sestavená ze všech 
možných překážek, které jsme měli tzv.při ruce a důležitá byla rychlost i šikovnost 
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při jejím zdolávání. Každý malý sportovec obdržel při odchodu sladkost na dodání 
energie.  Vědomí, že jsme pro svá těla udělali ten den mnoho pozitivního, bylo jistě 
pro děti i rodiče velmi uspokojivé. 

Chtěla bych poděkovat paní Wajglové a Kroupové za pomoc při organizaci a dě-
tem za vzornou účast a třeba zase příště, pro ty, kteří například tráví jarní prázdniny 
doma. 

Cestopisná přednáška SAFARI aneb
Z Johannesburgu k Viktoriiným vodopádům
Jižní Afrika odedávna přitahuje milovníky dálek, divočiny a dobrodružství, kteří tu 

hledají odpověď na otázku: Je Afrika stále ještě „rájem divokých zvířat“, o kterém 
psali staří cestovatelé? Expediční video zachytilo přes 4000 km dlouhé putování bot-
swanskou pouští Kalahari za Křováky-Sány, nekonečnými mokřinami Okavanga, di-
vočinou rezervace Moremi se stády antilop, zeber či žiraf i oblastí Savuti v národním 
parku Chobe, kde volně žijí smečky lvů a největší sloni na světě, až k Viktoriiným 
vodopádům v Zimbabwe. 

První březnový čtvrtek v podvečer se návštěvníci restaurace U Zlatého soudku  
na chvíli přenesli na africký kontinent, třetí největší na světě a druhý nejlidnatější, 
kam nás pozval cestovatel RNDr. Petr Rybář. Přírodovědec, pedagog, ekolog, foto-
graf, spisovatel a publicista z Hradce Králové, který za svůj život podniknul výpravy 
do více než sedmdesáti zemí světa pěti kontinentů. Seznámil nás s mezinárodní 
expedicí, kterou podniknul v roce 2017 a přiblížil krásu a úchvatnost tohoto velkého 
světadílu. Nekonečné obzory panenské přírody a v nich volně žijící druhy zvířat, kte-
ré zná zřejmě většina z nás pouze z návštěv zoologických zahrad. Díky zkušenostem 
domorodých průvodců se měli možnost setkat doslova tváří v tvář se stády slonů, 
žiraf, antilop a zeber. Volné pozorování hrochů v řece z dostatečné vzdálenosti , nej-
nebezpečnějšího zvířete naší planety, byl jedním z nezapomenutelných zážitků. “Sly-
šeli jste již někdy o někom, že má paměť jako slon?” Přísloví podložené vědeckým 
zkoumáním o skutečném chováním těchto zvířat mohl I pan Rybář spatřit a natočit 
na svou kameru. Pozorovat setkání dvou slonů po odhadem dlouhé době , zřejmě 
šlo o matku a dceru, bylo podle jeho vyprávění velmi pozoruhodné až dojemné. Pes 
hyenový má pověst kruté a nebezpečné šelmy, která dokáže vyvinout rychlost větší 
než 70km/hod a vytrvat i na vzdálenost několika kilometrů. Z bezpečí terénního auta 
mohl pan Rybář pořídit několik úžasných fotografií tohoto dnes tak vzácného zvířete.

Křováci nebo-li Sánové jsou původní obyvatelé jižní Afriky, kteří žijí od střední doby 
kamenné téměř nezměněným způsobem života. Neustále putují krajinou, loví, sbírají 
hmyz, rostlinné hlízy, larvy a měkkýše. Mluví několika domorodými jazyky, z nichž 
všechny zahrnují tzv.”mlaskavé zvuky”. Tráví velké množství času konverzací mezi 
sebou, legrací, hudbou a posvátným tancem. V tomto tanci si Sánové navodí doslova 
trans a říkají, že zapřahají jakousi sílu, duchovní energii, kterou dokáží používat při 
léčení, k lovu, odstraňování společenského napětí a přivolání deště. Obrazy jeskyn-
ního umění Sánů zachycují často zmíněné výjevy tanečního rituálu na popředí zvířat, 
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které mají zvláštní nadpřirozené vlastnosti. Sánové nemají vesnice, jejich obydlí jsou 
jednoduchá a dočasná , zhotovují je pouze z trávy nebo ze dřeva, protože se často 
stěhují, hledají začínající zeleň. Disponují obrovskou přizpůsobivostí, protože ve dne 
je v těchto rezervacích , kde žijí, velké teplo a fouká často silný vítr a v noci klesá 
teplota až k bodu mrazu. Všechen svůj majetek nosí stále sebou… to by se někdo 
jiný z nás doslova fyzicky odrovnal… A s těmito pro nás poněkud pozoruhodnými 
obyvateli se členové expedice na své dobrodružné výpravě několikrát setkali. 

Zajímým místem byla řeka Okavango, jejíž tok nikdy nedosáhne oceánu, ale kon-
čí v bezodtokové oblasti pouště Kalahari, přičemž vytváří bažinatou vnitrozemskou 
deltu. Delta je pak tvořena několika kanály, jež vytvářejí tisíce ostrovů. Tuto přírodní 
scenérii si pak Rybář prozkoumal z výšky pronajatého malého letadla a vše náležitě 
zdokumentoval. Poušť Kalahari je proslavena svými nehostinnými podmínkami. Díky 
tomu jsou zde odlehlé a neobydlené části, které jsou poznamenány lidskou činností 
jen minimálně. A právě zde se v minulosti nacházelo solné jezero Makgadikgadi, 
jehož stáří je odhadováno na 280 milionů let. Jezero zmizelo a na jeho místě zůstala 
bohatá solná pánev. Pouštní sůl, která je zde získávána, je naprosto dokonale čistý 
produkt. Díky sušení na ostrém pouštním slunci , který z něj vysává veškerou vláhu, 
vznikají hrubé krystaly. Ty nejsou dále nijak upravovány, ale pouze ručně zpracová-
vány, zabaleny a možná I někdy dopraveny až do vaší kuchyně.  

Skotský cestovatel David Livingstone objevil v roce 1855 jedny z největších vodo-
pádů na světě a pojmenoval je po královně Viktorii. O dvacet let později se vypravil 
k jejich proukoumání náš známý cestovatel Emil Holub, východočeský rodák z Holic 
a zakreslil je jako první do mapy. Na řece Zambezi ve státě Zimbabwe, u Viktoriiných 
vodopádů, více jak čtyřitisíce kilometrů dlouhé expediční putování pouští Kalahari, 
po savanách I řekách, plné fascinujících setkání končí. 

Příjemné posezení u vyprávění pana cestovatele v restauraci ned sklenkou dobré-
ho pití si příchozí návštěvníci plně pochvalovali a těší se na další setkání.     

      
 RNDr. Rybář o sobě říká ... vzděláním chemik a biolog, nyní už důchodce. Moje 

nejužší specializace byla zoologie a ekologie a také pedagogika, což jsem využíval 
na pracovních postech v ochraně přírody a v oblasti vzdělávání. A k tomu patří po-
třeba poznávat svět – přírodu i lidi, takže mě to vždycky táhlo ven, tím spíš, že touhu 
po dálkách jsem asi zdědil po předcích. Za minulého režimu jsem jako čestný člen 
pracoval pro Mezinárodní unii ochrany přírody IUCN a díky tomu se občas dostal 
přes zavřenou západní hranici. Když se svět otevřel, začal jsem dohánět zanedbané 
a podnikat cesty. Vzešlo z nich mnoho reportáží, několik cestopisů a řada diapozitiv-
ních sérií, v poslední době i videí. Napsal jsem historický román a jako spoluautor či 
editor se podílel na knihách o přírodě či turistických průvodcích.

A co se týká Vašeho zájmu o historii? 
Historie souvisí s mojí profesí a zájmy. Považuji se za vývojového ekologa, a když 

chci posoudit, kam bude určité území – třeba rezervace – směřovat do budoucna, 
potřebuji poznat, jaký byl jeho vývoj v minulosti. Což platí nejen pro přírodu, ale svým 
způsobem i pro mě. Zpracoval jsem sedmisetstránkovou rodinnou kroniku a přitom 
našel podklady k románu o jednom z prvních českých fotografů. A lidové stavy? 
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Vztah k přírodním materiá-
lům, obliba práce se dřevem 
a úcta k tradičním řemeslům 
mě přivedly ke sběratelství 
textilácké technologie, kam 
patří kolovraty, stavy, vijáky 
a další pomůcky. Dnes pa-
třím k hrstce lidí, kteří do-
kážou tu „dřevěnou historii“ 
zrestaurovat – hlavně proto, 
že vědí, jak funguje… Se 
stavy jsem pomohl několika 
vzdělávacím organizacím 
a jeden mám pořád doma.

Jste držitelem řady oce-
nění, například Zlaté medai-
le Královéhradeckého kraje a ZOO Dvůr Králové, Ceny Hanzelky a Zikmunda, Ceny 
za přínos ekologické výchově. Prozradíte, za co jste je získal?

Cenu Hanzelky a Zikmunda jsem z rukou Ing. Miroslava Zikmunda převzal za pre-
zentaci o himálajském Ladakhu, ostatní jsou za dlouhodobou činnost a výsledky prá-
ce v oboru.

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor
v Rychnově nad Kněžnou

Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalé kasárna) 
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Celoroční provoz
Památník Karla Plachetky

 Expozice představuje ucelenou ornitologickou sbírku obsahující zástupce 255 pta-
čích druhů. Vystaveno je na 700 preparovaných exemplářů. Sbírka je výsledkem 
celoživotní práce Karla Plachetky (1877-1961), rodáka z Bedřichovky v Orlických ho-
rách, spoluzakladatele a činovníka Československé ornitologické společnosti a mno-
ha dalších ornitologických spolků a organizací.

Celoroční provoz 
Rychnovsko na historických fotografiích

 Obnovená expozice historických fotografií se zaměřila na města v rychnovském 
okrese. Celkem je zde zastoupeno všech devět měst – Borohrádek, Dobruška, Kos-

Akce Muzea a galerie Orlických hor
v Rychnově nad Kněžnou

DUBEN–ČERVEN 2022



22

telec nad Orlicí, Opočno, Solnice, Týniště nad Orlicí, Vamberk, Rokytnice v Orlických 
horách a Rychnov nad Kněžnou. Historii regionu Rychnovska zde připomíná několik 
desítek fotografií, a to nejstarší pocházejí z 19. století až nejnovější z 60. let 20. 
století. Opomenuta nebyla ani současnost, proto na výstavě nechybí řada zajíma-
vých míst, která byla vyfotografována pro srovnání i v roce 2019. Během výstavy 
návštěvníci uvidí, jak se v průběhu času jednotlivá města měnila a jaké významné 
stavby v nich postupně přibývaly. Vystavené fotografie zobrazují nejen centra měst, 
ale i jejich okrajové části. Místním obyvatelům, ale i širšímu okolí tak i místa, která 
na Rychnovsku již nenaleznou.

22. duben 2022, od 15 hodin 
Akce „Jarní botanická vycházka“

Jarní botanická vycházka do okolí Týniště nad Orlicí (ve spolupráci s Městskou kni-
hovnou v Týništi nad Orlicí), začátek v 15:00, sraz účastníků u železniční stanice 
Týniště nad Orlicí.

17. červen 2022, od 15 hodin 
Akce „Letní botanická vycházka“

Letní botanická vycházka do okolí Týniště nad Orlicí (ve spolupráci s Městskou kni-
hovnou v Týništi nad Orlicí), začátek v 15:00, místo konání bude včas upřesněno.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku 

Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou 
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz 

www.moh.cz

30. duben–30. říjen 2022 
Výstava „Kočárky“

Výstava představí unikátní výběr historických kočárků ze soukromé sbírky manželů 
Holáskových. Nejstarší kočárek pochází přibližně z roku 1860 a jádrem sbírky jsou 
velmi ceněné exponáty z období secese. Ve výběru budou zastoupeny kočárky lout-
kové, dětské sportovní i hluboké, dvojkombinace, trojkolky i saně. Součástí výstavy 
se stanou také dobové nabídkové katalogy, dětské hračky a historické fotografie.

30. duben–30. říjen 2022 
Mikrovýstava „Uniforma příslušníka Chasseurs Britanniques“

Muzejní mikrovýstavy jsou věnovány již tradičně exkluzivním sbírkovým předmětům. 
V tomto roce bude prezentována zrestaurovaná uniforma příslušníka Chasseurs Bri-
tanniques. Výstava bude doplněna textovou částí popisující historii a původ kabátce, 
doprovodnou fotodokumentací a detailní snímky uniformy.

30. duben–30. říjen 2022 
Výstava „Rok v Orlických horách. Dlouhodobá expozice“
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Sezónní dlouhodobá expozice představí významná díla sbírky Orlické galerie, ale 
i práce, které nejsou veřejnosti tak známé v zajímavých tematických a historických 
souvislostech. V letošním roce prostřednictvím uměleckých děl bude možné sledovat 
proměnu krajiny regionu v různých ročních dobách, proměnách počasí i jak sezonní 
činnost lidí proměňovala její náladu.

30. duben–12. červen 2022 
Výstava „Karel Kolínský (1897–1992)“

V roce 2022 uplyne 125 let od narození malíře a profesora kresby na Pedagogické 
fakultě Karlovy Univerzity v Praze a na Lidové škole umění Karla Kolínského. Akade-
mický malíř prožil většinu svého aktivního života ve Velké Chuchli, ve vile ve Staro-
lázeňské ulici, ale jeho život je také spjat s obcí Pěčín v podhůří Orlických hor, kam 
dojížděl na léto a tvořil.

30. duben–12. červen 2022 
Výstava „Daisy Mrázková / Výběr z volné a ilustrační tvorby“

Daisy Mrázková (1923-2016) patří svojí tvorbou k výtvarníkům, kteří jsou neodmy-
slitelně spjati s autorskou knihou. Její práce zná několik generací malých i velkých 
čtenářů.

30. duben–12. červen 2022 
Výstava „Tomáš Pilař / Písně faunů“

Mladý talentovaný malíř Tomáš Pilař (*1979) žije mimo velká centra v Podlažicích 
u Chrudimi, kde se věnuje farmaření. Svébytný životní styl a okolní krajina podmiňuje 
jeho malířskou tvorbu.

30. duben–12. červen 2022 
Výstava „Můj plakát / Výstava studentů grafického designu

SUPŠ Uherské Hradiště“
Výstava představí práce jednoho z výtvarných oborů, který se zabývá grafickým de-
signem. Odborná činnost zmíněného oboru bude prezentována zejména plakáty vě-
novanými festivalům, umělcům či institucím.

30. duben–12. červen 2022 
Výstava „Daisy Mrázková / Co by se stalo, kdyby …“

Daisy Mrázková (1923-2016) patří svojí tvorbou k výtvarníkům, kteří jsou neodmy-
slitelně spjati s autorskou knihou. Její práce zná několik generací malých i velkých 
čtenářů.

28. květen 2022, od 10 do 16 hodin 
Akce „Jarní tvůrčí dílna / Leporelo“

Přijďte si na motivy pohádek Daisy Mrázkové vyrobit vlastní leporelo. Všechen po-
třebný materiál pro vás bude připraven na místě.
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18. červen 2022, od 10 do 16 hodin 
Akce „Letní tvůrčí dílna“

Tvůrčí dílna pro malé i velké.

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách 

Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz 
www.sypka-moh.cz

16. duben 2022, od 10 do 17 hodin 
Akce „Velikonoce v Sýpce“

Oblíbený jarní program vycházející z velikonočních lidových tradic. Pletení pomlá-
zek, malování kraslic různými technikami, velikonoční dekorace, drátkování a další.

23. duben 2022 
Akce „Den památek“

Mezinárodní den památek, vyhlašovaný organizací UNESCO, je každoročně připo-
mínán v kulturních zemích celého světa. U této příležitosti každoročně Město Ro-
kytnice a Sýpka – Muzeum Orlických hor představuje známé i neznámé památky 
Rokytnicka.

14. květen 2022, od 10 do 17 hodin 
Akce „Hmyzí hotýlky“

Společně s pracovníky muzea si vyrobíte jednoduchý domeček pro hmyz, který se 
stane nejen velkou pomocí pro přírodu, ale i ozdobou vaší zahrady. Na dílnu je nutné 
donést si vlastní hliněný květináč (může být i použitý) o průměru kolem 10 cm. Všech-
ny materiály budou k dostání na místě. V rámci dílny si budete také moci vyrobit 
semínkovou bombu pro včely a motýly.

28. květen 2022 
Akce „Muzejní noc“

Muzejní noc je každoroční příležitostí navštívit muzeum v netradičních večerních hodi-
nách. Kromě prohlídky muzea čeká na návštěvníky doprovodný kulturní program. Sýpka 
se, jako již tradičně, otevře návštěvníkům ve večerních hodinách. V případě příznivého 
počasí bude připraveno tradiční posezení při svíčkách pod ořechem, káva a občerstvení.

Muzeum krajky Vamberk
Husovo nám. 88, 517 54 Vamberk 

Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

30. duben–28. srpen 2022 
Výstava „Emilie Paličková a pokračovatelé“

Vyšší odborná škola textilních řemesel a Střední umělecká škola textilních řemesel 
v roce 2019 oslavila 100 let působení. Téměř od počátku své existence získala tato 
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škola vůdčí výtvarnou osobnost v Emilii Paličkové, která zde působila mezi lety 1919 
až 1946. Velice brzy dospěla k emancipaci krajky jako svébytnému uměleckému 
druhu. Významného úspěchu dosáhla v roce 1925 v Paříži na Mezinárodní výstavě 
dekorativního a průmyslového umění. Výstava je věnována této osobnosti českého 
krajkářství. Výstava bude věnovaná také další tvorbě pedagogů.

24. – 26. červen 2022 
Akce „Mezinárodní setkání krajkářek“

U příležitosti konání Mezinárodního setkaní krajkářek proběhne módní přehlídka pra-
cí studentů pořádaná Vyšší odbornou školou textilních řemesel a Střední uměleckou 
školou řemesel v pátek 24. 6. 2022 18:30 hodin.

24. červen 2022 
Akce „Magdaléna Grambová ožívá – Mezinárodní setkání krajkářek 2022“

Slavnostní večer spojený s vyhlášením oceněných X. Bienále české krajky. Předání 
ocenění se bude konat na muzejní zahradě a následně proběhne kulturní program. 
Divadelní představení Magdaléna Grambová ožívá, přednáška Mgr. Bohumíra Dra-
gouna a vystoupení šermířské skupiny Corporal z Hradce Králové.

25. červen 2022, od 10 do 15 hodin 
Akce „Tvůrčí dílna ve spolupráci s Českým výborem pro UNICEF:

Adoptuj panenku a zachráníš dítě“
Projekt „Adoptuj panenku a zachráníš dítě“ již trvá několik let a účastnily se ho mnohé 
organizace, ale svými panenkami přispěly i slavné osobnosti. Každá z panenek před-
stavuje jedno skutečné dítě z rozvojové země. To bude z utržených peněz z prodeje 
panenky proočkováno proti šesti hlavním dětským smrtelným chorobám. Akce se 
bude konat v rámci Mezinárodního setkání krajkářek ve Vamberku.

Synagoga – Památník Karla Poláčka
Fisherova 602, 516 01 Rychnov nad Kněžnou 

Tel.: 494 534 450,
e-mail: moh@moh.cz

19. květen, 26. květen, 2. červen a 9. červen 2022
Cyklus přednášek „Vědecké čtvrtky v Synagoze“

Synagogy jsou známé především jako židovské svatostánky. Mnohem méně je však 
známo, že sloužily také k výuce.

Pozor! Data otevření výstav a konání akcí se mohou měnit. Sledujte prosím  

aktualizace a bližší informace na našich webových stránkách WWW.MOH.CZ  

a na facebooku muzea a jeho poboček.
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Jak jsme psali již v minulém 
čísle Kvasinského zpravo-
daje, uspořádali jsme pro 
naše mladé hasiče 8. pro-
since 2021 trénink s Miku-
lášskou besídkou. A protože 
se děti celý rok opravdu sna-
žily, připravily jsme pro ně 
17. prosince 2021 Vánoční 
besídku v Hasičské zbrojnici 
s rozdáváním dárků, malo-
váním obrázků s hasičskou 
tématikou a pravou vánoč-
ní diskotékou, všem se tato 
akce líbila a bylo to krásné 
zakončení celé jejich závod-
ní sezony. 

Po celou zimu se kroužek mladých hasičů pravidelně schází na trénincích v nové 
Kvasinské tělocvičně, za což jsme velice rádi, že je zde možnost využít takovéto 
skvělé zázemí. Zde se naučili 
a zdokonalili ve vázání uzlů, což 
zúročili při Provozské uzlovce, 
které se 5. března 2022 účastnilo 
družstvo mladších i starších. Nyní 
nás čekají závody CTIF v Bystrém, 
na které musíme pilně trénovat. 
Třeba stříkání ze džberových stří-
kaček, nebo rozkulování a napojo-
vání hadic, což v tělocvičně nejde 
uskutečnit, a proto doufáme, že 
nám počasí brzo dovolí si toto na-
cvičit venku na sluníčku.

Každý leden jsme pořádali výroční valnou hromadu našeho sboru, která bohužel 
stejně jako minulý rok nemohla být z důvodu špatné epidemiologické situace usku-
tečněna, tak snad se sejdeme ve zdraví příští rok. Únory vždy patřily tradičnímu 
hasičskému plesu, který se ovšem díky výstavbě nového kulturního domu neměl kde 
uskutečnit, již nyní se ovšem těšíme, až uspořádáme tuto akci v nových prostorách, 
tak snad již příští rok.

Hasiči
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Naše jednotka sboru 
dobrovolných hasičů 
Kvasiny také neza-
hálela. Na Nový rok 
prováděla dohled nad 
Novoročním ohňo-
strojem. V lednových 
a únorových měsících 
se díky oblevě a dešti 
pravidelně čerpala ka-
nalizace u nových byto-
vých domů. Při výstavbě 
a zemních pracích okolo 
nového kulturního domu 
a převážení zeminy ze 
staveniště za základní 

školu, jsme prováděli čištění komunikací po těžké stavební technice a byli jsme zde 
také nápomocni při kontrole a tlakování nové kanalizace. Díky silným povětrnostním 
podmínkám jsme také 19. února 2022 zasahovali u spadlého stromu vedle lávky 
za Hasičskou zbrojnicí. Zde bylo požito jak navijáku na vytažení kmenu, tak i moto-
rové pily k jeho likvidaci.

A co nás čeká? Dě-
tem začíná nová sou-
těžní sezona, která 
bude doufejme stej-
ně vydařená, jako ta 
loňská ať už co se 
do udělených medai-
lí týká, tak i do počtu 
a snad se dočkají 
po dvouleté covido-
vé pauze i vysněné 
trojdenky. Dorostenky 
a ženy se již připra-
vují na soutěže Po-
dorlické ligy v požár-
ních útocích a bude-li 
nám situace příznivá, 
uspořádáme pro mladé hasiče tradiční letní soustředění, na které se všechny děti 
i my vedoucí velice těšíme. Zajisté se také uskuteční tradiční sběr starého železa, 
o jehož termínu vás budeme včas informovat obecním rozhlasem.
Bohužel jsme nuceni z důvodu započaté realizace prací na protipovodňových opat-



28

řeních koryta, splavů a toku říčky Bělé, jež se dotýkají i hřiště Pod Olšinou, zrušit 
Memoriál Miloše Bárty a Kvasinské šedesátky, jež se zde na hřišti tradičně konaly. 
Doufejme, že po skončení těchto prací bude hřiště moci opět sloužit nám všem, ale-
spoň v takové míře, jako tomu bylo doposud.

Za SDH Kvasiny Karel a Lenka Chocholoušovi

3. kolo okresního přeboru
V neděli 12. prosince 2021 se konalo 3. kolo OP v barevném mini. Turnaj jsme 

pořádali my v nové kvasinské tělocvičně, kde to byla turnajová premiéra. Turnaj jsme 
uspořádali i přes nepříznivou covidovou situaci. Díky karanténám se už neuspořáda-
lo předešlé 2. kolo. Rozhodnutí hrát se ukázalo jako dobré řešení. V kvasinské hale 
se sešla čtyři družstva žlutého, osm družstev oranžového a devět družstev červe-
ného mini. Hrálo na sedm minut každý s každým (žlutí dvoukolově) a poté finálové 
zápasy 1x2, 3x4….

Naše barvy hájily ve žlutém: L. Volná, K. Brodecká. Holky bojovaly se střídavými 
úspěchy a po odehrání šesti zápasů skončily na 3. místě.

V oranžové barvě jsme měli tři družsta: „A“ M. Moravec, A., Vavera kluci ani 
jednou neprohráli a po zásluze celý turnaj vyhráli - 1. místo!! Druhé družstvo „B“ L. 
Kubcová, Š. Luščáková - holky prohrály pouze s kluky a obsadily tak 2. místo! Třetí 
Družstvo „C“-  M. Jančí, F. Holoubková, K. Jirsová skončilo na 7. místě.

Červené „A“ Kačky Martincová a Dusbabová hrály pěkně a výsledkově to stačilo 
na pěkné 3. místo. Druhé družsto „B“ A. Rolečková, K. Kopecká - holky hrály jak 
na houpačce a stačilo to na 4. místo.  

Děti si domácí turnaj užily. Povedl se jak výsledkově, tak i herně. Důstojně jsme 
se tak rozloučili se starým rokem. Doufáme, že v roce 2022 situace dovolí odehrát 
více turnajů.

Martin Moravec

4. kolo okresního přeboru
V neděli 16. ledna 2022 se konalo 4. kolo OP v barevném mini. Turnaj uspořádal 

Sokol Doudleby a hrálo se v hale SSŽ v Kostelci nad Orlicí. Účast družstev byla lepší 
než v předešlém kole. Přihlásilo se sedm družstev žlutého, 10 družstev oranžového 
a 14 družstev červeného minivolejbalu. Hrálo se na osm minut. Žlutí jednokolově 
každý s každým. Oranžoví a červení měli dvě skupiny a poté hráli o umístění první  
s prvním, druhý s druhým atd. 

Za náš klub hrály ve žlutém: L. Volná, K. Brodecká. Holky prohrály pouze jednou 
a skončily na krásném 2. místě.

Oranžová jsme měli tři družstva. “A” M. Moravec, Š. Luščáková - naše smíšené 
družstvo ani jednou neprohrálo a s přehledem celý turnaj vyhrálo - 1. místo.  “B” Z. 
Chlumecká, A. Vavera - naše druhé družstvo hrálo jak na houpačce a výsledkem 
bylo 6. místo. Třetí družstvo hrálo ve složení M. Jančí, L. Kubcová, K. Jirsová - jejich 
hra stačila na 10. místo.

Volejbal
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Červený tým hrál ve složení A. Rolečková, K. Kopecká. Holky bojovaly, a ve 
třech zápasech musel rozhodnout poslední bod až po konci herního času. Nakonec 
to uhrály na 5. místo.

Děti si turnaj ve velké tělocvičně užily. Výsledky z každého kolo se započítávají do 
tabulky OP. Po posledním turnaji, který je naplánován na květen se vyhlásí konečné 
výsledky. Snad to nic nepřekazí a vše se odehraje dle rozpisu.

Martin Moravec

5. kolo okresního přeboru
Další kolo OP v barevném mini pořádalo Týniště nad Orlicí. Hrálo se v tělocvičně 

ZŠ, kde je jedno volejbalové hřiště, tzn. dvě minivolejbalová. Proto se musely barvy 
rozdělit.

Ráno se začalo žlutou, do které se přihlásilo šest družstev. Za nás hrála: L. Volná, 
K. Brodecká a V. Roleček. Naši nejmenší si vedli skvěle a s jednou porážkou osadili 
2. místo.

Od 10 h. hrály „oranžové“ děti. Zde 
se sešlo 9 družstev z toho tři kvasinské. 
Naše „A“ M. Moravec a Z. Chlumecká 
– 1. místo bez porážky.  „B“ -  A. Vav-
era a M. Jančí – 5. místo. „C“ -  L. Ku-
bcová, Š. Luščáková, K. Jirsová – 6. 
místo. 

Odpoledne nastoupila červená barva. 
Zde bojovalo 12 družstev. „A“ - K. Ko-
pecká, A. Rolečková – 7. místo. „B“ 
-  K. Martincová a M. Moravec. Maty 
odehrál svou oranžovou barvu a poté za-
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stoupil chybějící Kač-
ku D. Byl to jeho první 
turnaj v červené bar-
vě, přestože věkově 
spadá mezi žluťásky.  
S Kačkou zabojovali  
a výsledkem bylo neu-
věřitelné 2. místo!!                                                  

Martin Moravec
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Další skvělý výkon má za 
sebou sportovec z Kvasin 
Přemysl Rychtera. Na mist-
rovství světa GPC (powerlif-
ting, dřep, mrtvý tah, bench-
press) se stal mistrem světa 
v bench-pressu (soupažný 
tlak v lehu na rovné lavici

s velkou činkou).

Stal jsi se mistrem světa. 
Můžeš čtenářům popsat, 
v jaké disciplíně a kde jsi 
vlastně závodil?

„MS GPC probíhalo v pol-
ských Pabianících po celý 
týden 18 – 24. října. Já jsem 
se účastnil závodu v bench-
-pressu RAW (bez vybave-
ní), který probíhal v sobotu 
23. října.“

Kolik soupeřů a z jakých zemí jsi musel v cestě za titulem porazit?
„V mé katogerii M1 (40-44 let) byl na druhém místě polský závodník, třetí pak další 

český závodník. Vyhrát se mi podařilo v osobním závodním rekordu 172,5kg.“

Jaké další sportovní výzvy máš před sebou?
„Určitě bych chtěl ještě posunout svůj výkon v benchpressu a třeba se přiblížit  

i národnímu rekordu v mé kategorii. Mou největší výzvou je zkusit silový trojboj.“

Přemysl Rychtera se stal mistrem světa!

TK Kvasiny
Po roční pauze proběhla letošní zimní sezóna v téměř plnohodnotném režimu.  

Tréninky, probíhající v nafukovací hale v Kostelci nad Orlicí, sice byly občas narušeny 
karanténou hráčů či trenérů, některým se nevyhnula ani zranění, ale proti loňskému 
sportovnímu půstu šlo o příjemnou změnu. Opětovně byl taktéž pro všechny katego-
rie restartován systém žebříčkových turnajů, na nichž někteří naši hráči zaznamenali 
hodnotné výsledky.

Nejvíce se prosazoval starší žák Martin Holub. Převážně se účastnil turnajů kate-
gorie „A“ a „B“, kde se utkávají pouze ti nejlepší hráči dané kategorie z celé republiky, 
a tak střídal úspěšné zápasy s těmi méně vydařenými. V lednu proběhly ve Dvoře 

Tenis
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Králové oblastní přebory, na nichž se Martin probojo-
val se spoluhráčem A. Kozlem z Hlinska do finále čtyř-
hry. Společně pak obsadili i 3. místo na turnaji v Podě-
bradech. Nejcennějšího úspěchu dosáhl vítězstvím ve 
čtyřhře na turnaji v Břeclavi, kde byl jeho partnerem S. 
Kuchař z TC Brno. Ve dvouhře zaznamenal nejlepší 
výsledek ve Vestci, kde se po vítězstvích v kvalifika-
ci probojoval mezi 32 nejlepších hráčů. V současné 
době se Martin pohybuje do 5. místa krajského žebříč-
ku, v rámci celé republiky mu patří přibližně 50. místo 
(evidováno je více než 1 200 hráčů). 

Během čtyř soutěžních měsíců se dařilo také Ada-
movi Noskovi mezi mladšími žáky. Přes značné ho-
kejové vytížení (hráč Sp. Nové Město) se zúčastnil 
šesti turnajů a na každém z nich se mu podařilo získat 

některé z medai-
lových umístění 
(celkem 8x). Nej-
většího úspěchu 
dosáhl ve dvou-
hře na turnaji 
v Letohradě. Tam 
celkově zvítě-
zil a navíc spo-
lečně s dalším 
naším hráčem 
Matějem Flori-
anem postoupili 
do finále čtyř-
hry. Z Nymburku  
a Vysokého 
Mýta si dovezl 
bronzové me-
daile. Adamovi 
se výrazně da-

řilo i ve čtyřhrách. Z celkových vítězství se se svými spoluhráči radoval na TC 
Hradec Králové a ve Vysokém Mýtě. Postup do semifinále pak zaznamenal na 
oblastních přeborech. V rámci východočeského žebříčku patří v současné době 
Adamovi 10. místo (5. ve svém ročníku), v rámci republiky se pohybuje kolem  
140. místa v konkurenci více než tisícovky registrovaných hráčů. 

Do letošní bohaté medailové sbírky kvasinských hráčů (5x 1. místo, 3x 2. místo 
a 10x 3. místo) přispěla taktéž Andrea Tobišková mezi ženami a dorostenky Linda 
Matoušková a Bára Ševcová.
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Společenská kronika

leden
Rozínková Marie
Zimová Helena
Roleček Karel
Kučerová Marcela
Franc Jiří
Fenclová Ludmila

únor
Hovorková Marie
Martinková Tamara

Francová Marie
Bittner Josef
Drašnerová Jana

březen
Doležalová Eva
Netík Zdeněk
Pavel Jiří
Martinec Jaroslav
Müllerová Jana
Malý Adolf
Kánská Marie 

Narození 
Natálie Micherová
Matyáš Valenta 

Úmrtí
Pavel Píč
Jaroslav Roleček
Helena Dytrtová 

V měsíci lednu až březnu se dožili významného životního výročí tito občané
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Výpis z usnesení 
z 19. Zastupitelstva Obce Kvasiny, 

konaného dne 16.12.2021, od 19:00 hodin 
 
 
Usnesení č. 1/19/2021 
Zastupitelstvo obce Kvasiny schvaluje program 19. zasedání Zastupitelstva Obce Kvasiny:  
I. Schválení programu zasedání 
II. Kontrola plnění usnesení 
III. Majetkové záležitosti  
IV. Mimořádná odměna 
V. Plánovací investorská smlouva a stavby v ní uvedené 
VI. ZŠ a MŠ Kvasiny 
VII. Optická síť obce 
VIII. Rozpočet 
IX. Rozpočtový výhled 
X. Rozpočtová opatření 
XI. Různé, diskuse 
Výsledek hlasování: Pro: 13  
 Proti: 0  
 Zdrželi se: 0  
Usnesení č. 1/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 2/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny bere na vědomí kontrolu plnění usnesení  
Výsledek hlasování:    Pro: 13 

 Proti:  0    
 Zdrželi se: 0  

Usnesení č. 2/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 3/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje dle Přílohy č. 1 Smlouvu o smlouvě budoucí darovací mezi 
KHK a Obcí Kvasiny, přičemž předmětem smlouvy je závazek smluvních stran (KHK a Obce Kvasiny) 
v budoucnu uzavřít darovací smlouvu, kterou bude převedeno vlastnické právo budoucího dárce – 
KHK na budoucího obdarovaného na Obec Kvasiny.  Jedná se o pozemky v katastrálním území 
Kvasiny, zapsané na listu vlastnictví číslo 1037, Obec Kvasiny, vedeném u Katastrálního úřadu pro 
Královéhradecký kraj, Katastrální pracoviště Rychnov nad Kněžnou v rozsahu budoucí stavby 
komunikace SO 102.1 a SO 102.2 a o stavbu komunikace SO 102.1 a SO 102.2 realizovanou KHK a 
pověřuje starostku podpisem smlouvy. 
Výsledek hlasování:       Pro: 13 
 Proti:  0    
 Zdrželi se: 0  
Usnesení č. 3/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 4/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje uzavření Smlouvy o vybudování ZTV spojené se smlouvou o 
smlouvě budoucí o bezúplatném převodu ZTV a pozemku do vlastnictví Obce Kvasiny mezi Obcí 
Kvasiny a společností Janata Property Investment Group s.r.o. dle Přílohy č. 2 a pověřuje starostku 
podpisem smlouvy. 
Výsledek hlasování:       Pro: 12 
 Proti:  0   
 Zdrželi se: 1  
Usnesení č. 4/19/2021 bylo schváleno. 
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Usnesení č. 5/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje Dodatek č. 2 ke Kupní smlouvě mezi Obcí Kvasiny jako 
prodávající a Filipem Noskem, jako kupujícím na posun termínu dle 
Přílohy č. 3 a pověřuje starostku podpisem dodatku. 
Výsledek hlasování:       Pro: 13 
 Proti:  0     
 Zdrželi se: 0   
Usnesení č. 5/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 6/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o vybudování ZTV spojené se 
smlouvami o smlouvách budoucích o bezúplatném převodu ZTV do vlastnictví obce Kvasiny mezi 
Obcí Kvasiny jako budoucím nabyvatelem a panem Filipem Noskem, 
jako budoucím převádějícím na posun termínu dle Přílohy č. 3 a pověřuje starostku podpisem 
dodatku. 
Výsledek hlasování:       Pro: 13  
 Proti:  0     
 Zdrželi se: 0   
Usnesení č. 6/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 7/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje mimořádnou odměnu starostce obce Ing. Alici Novákové za 
mimořádné úsilí při zastupování obce v jednáních se společností ŠA a. s., Královéhradeckým krajem 
a ministerstvy v průběhu roku 2021, a to ve výši jedné měsíční odměny v souladu s ustanovením § 
76 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, v platném znění. Odměna je splatná v nejbližším výplatním 
termínu. 
Výsledek hlasování:       Pro:  10 
 Proti:  0    
 Zdrželi se:  3  
Usnesení č. 7/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 8/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje mimořádnou odměnu místostarostovi obce Bc. Jiřímu 
Novotnému za mimořádné úsilí při realizaci investičních staveb v průběhu roku 2021, a to ve výši 
jedné měsíční odměny v souladu s ustanovením § 76 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, v platném 
znění. Odměna je splatná v nejbližším výplatním termínu. 
Výsledek hlasování:       Pro: 10  
 Proti:  0      
 Zdrželi se:  3  
Usnesení č. 8/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 9/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny: 

a) si vyhrazuje ve smyslu ust. § 102 odst. 3 z. č. 128/2000 Sb., zákona o obcích v platném znění 
rozhodnout o stavbách společnosti ŠA a.s. „K7H – západní přístavba haly K7“ a „Ochranný 
val Kvasiny“; 

b) vyslovuje souhlas se stavbami „K7H – západní přístavba haly K7“ a „Ochranný val Kvasiny“ 
s podmínkami uvedenými ve Vyjádření ke stavbám dle Přílohy č. 4. 

Výsledek hlasování:           Pro:  9 
                   Proti: 1  
                  Zdrželi se:  3  
Usnesení č. 9/19/2021 bylo schváleno. 
 
 



40

Usnesení č. 10/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje Smlouva o dílo mezi Obcí Kvasiny a Mgr. Janou Stejskalovou, 
Náchod na poskytování odborných konzultací, lektorské, mentorské podpory a poradenství při 
dlouhodobé podpoře školy týmem pro podporu školy, lektory, kteří budou zajišťovat přímou péči 
s pedagogy dle Přílohy č. 5.  
Výsledek hlasování:         Pro: 10 
                 Proti: 0   
                 Zdrželi se:  2  
Usnesení č. 10/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 11/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny 

a) souhlasí s formou a obsahem propagačních materiálu; 
b) bere na vědomí postup přípravných prací ke spuštění OSO Kvasiny; 
c) bere na vědomí předkládané návrhy dokumentů a možnost vyjádřit názor na přípravu těchto 

dokumentů 
vše dle Přílohy č. 6 zápisu. 
Výsledek hlasování:         Pro: 12 
                 Proti: 0   
                 Zdrželi se:  0   
Usnesení č. 11/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 12/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje rozpočet na rok 2022 v předloženém členění. Návrh rozpočtu 
byl vyvěšen na úřední desce od 30. 11. 2021 do 16. 12. 2021, schválený rozpočet je Přílohou č. 7 
zápisu. 
Výsledek hlasování: Pro: 12  
               Proti: 0      
              Zdrželi se:  0   
Usnesení č. 12/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 13/19/2021 
Zastupitelstvo Obce Kvasiny schvaluje rozpočtový výhled na roky 2023 a 2024 dle Přílohy č. 8. Návrh 
rozpočtového výhledu byl vyvěšen na úřední desce od 30. 11. 2021 do 16. 12. 2021, schválený 
rozpočtový výhled je Přílohou č. 8 zápisu. 
Výsledek hlasování:  Pro:  12    
 Proti:  0     
 Zdrželi se: 0  
Usnesení č. 13/19/2021 bylo schváleno. 
 
 
Usnesení č. 14/19/2021 
Zastupitelstvo obce Kvasiny bere na vědomí rozpočtové opatření č. 23, 24. 25 schválené radou a 
schvaluje rozpočtové opatření č. 26 dle Přílohy č. 9. 
Výsledek hlasování: Pro: 12 
 Proti:  0          
 Zdrželi se: 0  
Usnesení č. 14/19/2021 bylo schváleno. 
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